

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2019 г., том 26, № 1

СОДЕРЖАНИЕ

ПРОБЛЕМЫ АГРАРНОЙ ИСТОРИИ

| | |
|---|----|
| Рынков В.М. Правительственная агрономия в Сибири (1892–1917 гг.): достижения и просчеты..... | 5 |
| Лапердин В.Б. Аграрное освоение северных районов Западно-Сибирского края во второй половине 1930-х гг. | 11 |
| Ильиных В.А. Внедрение паротравополья в Сибири во второй половине 1930-х гг. | 17 |
| Андреенков С.Н. Развитие агротехники в 1945–1965 гг. в Сибири. | 23 |
| Пивоваров Н.Ю. Зерновой кризис 1963 г. в СССР и внешнеторговые коллизии его разрешения. | 28 |
| Кедров Н.Г. Николай Яковлевич Гущин в дискуссиях о коллективизации 1960–1990-х гг. (II) | 34 |

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

| | |
|--|-----|
| Дилигул Е.С., Поляков И.А. Келейный сборник тихвинского архимандрита Ионы Баранова как памятник монастырской книжности XVII в. | 40 |
| Матханова Н.П., Родигина Н.Н. Всеподданнейшие отчеты как источник для изучения представлений сибирских генерал-губернаторов второй половины XIX столетия о регионе | 45 |
| Плотников Д.Ю. От Кёпрюкёя к Кёниггрецу: управление войсками в кавказскую кампанию 1855 г. в контексте развития военного искусства. | 52 |
| Румянцев П.П. Прекращение жандармского надзора за частной золотопромышленностью в Сибири в 80-е гг. XIX в. | 57 |
| Антонов Е.П., Антонова В.Н. Деятельность якутского национал-коммуниста С.В. Васильева в контексте отношений центральной и региональной политических элит | 63 |
| Расколец В.В. Организация и деятельность естественно-исторического отдела Института исследования Сибири (1919–1920 гг.).... | 69 |
| Кайзер П. «Эта идиотская беспечность еще далеко не разгромлена» Генеральный секретарь ЦК ВЛКСМ А.В. Косарев и начало массовых репрессий в комсомоле в 1937 г. | 74 |
| Клинова М.А., Трофимов А.В. «Установить строжайший контроль за сохранностью социалистической собственности»: кампания по борьбе с хищениями во второй половине 1940-х гг. | 82 |
| Славина Л.Н. Смертность от внешних воздействий в восточносибирской деревне (конец 1950-х – начало 1990-х гг.) | 87 |
| Жетпышбаев С.К. Демографическая ситуация в Казахстане: фактор стабильности и единства народа Казахстана | 94 |
| Куперштх Н.А. Сотрудничество ученых Сибирского отделения РАН и Национальной академии наук Беларусь в 1990–2000-е гг. | 99 |
| Запорожченко Г.М., Покровский Н.Н. Музей науки и техники Сибирского отделения РАН в социокультурном пространстве новосибирского Академгородка | 105 |

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

| | |
|--|-----|
| Шиловский М.В. Рец. на кн.: Островский Л. К. Поляки в Западной Сибири в конце XIX – первой четверти XX века. 2-е изд. испр. и доп. – СПб.: Алтейя, 2018. – 488 с. – (Польско-сибирская библиотека) | 111 |
| Любимова Г.В. Антропология сибирской тыловой деревни в исследованиях алтайских историков: новые технологии, подходы и методы | 114 |
| К 70-летию со дня рождения Владимира Александровича Зверева | 117 |

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;**
Институт истории СО РАН

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), д-р ист. наук, профессор *Е.Т. Артемов* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дённингхаус* (Германия), д-р ист. наук, д-р ист. наук *Н.З. Зайц* (Словения), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор *К. Мацуэто* (Саппоро, Япония), академик, профессор РАН *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), чл.-кор. РАН *А.В. Сиренов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Астана, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), профессор *С. Чулун* (Монголия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск), д-р философии *М. Юнге* (Германия)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.А. Ильиных*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреенков*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *И.В. Быстрова*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперштог*, д-р ист. наук *Л.В. Курас*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *Н.Н. Родигина*, канд. ист. наук *В.М. Рынков* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *А.И. Савин*, д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

А д р е с р е д а к ц и и: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 301, тел. (7-383) 330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 17.06.93 г. № 0110807

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 29.03.19. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 28.

А д р е с из д а т е л ь с т� а и т и п о г р а ф и и:
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2. Издательство Сибирского отделения Российской академии наук

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2019, vol. 26, N 1

CONTENTS

PROBLEMS OF AGRICULTURAL HISTORY

| | |
|--|----|
| Rynkov V.M. Governmental agronomy in Siberia (1892–1917): achievements and failures | 5 |
| Laperdin V.B. Agricultural development of West Siberian northern regions in the second half of 1930s..... | 11 |
| Il'inykh V. A. Introducing the grass-fallow rotation system in Siberia in the late 1930s | 17 |
| Andreenkov S.N. The agricultural technology development in 1945–1965 in Siberia | 23 |
| Pivovarov N.Yu. The USSR grain crisis of 1963 and foreign trade collisions of its resolution | 28 |
| Kedrov N.G. Nickolay Guschin in the discussions about collectivization of 1960s – 1990s (II)..... | 34 |

NATIONAL HISTORY

| | |
|---|-----|
| Diligul E.S., Polyakov I.A. A cell collection by Iona Baranov, Tikhvin Archimandrite, as a monument of monastic literature of the XVII century | 40 |
| Matkhanova N.P., Rodigina N.N. Loyal reports as a source to study Siberian General-Governors' views on the region in the second half of the XIX century | 45 |
| Plotnikov D.Yu. From Köprüköy to Königgrätz: command and control in 1855 Caucasian Campaign in the context of the military art evolution | 52 |
| Rumyantsev P.P. The termination of gendarmerie supervision of private gold mining industry in Siberia in the 1880s..... | 57 |
| Antonov E.P., Antonova V.N. Activities of Stepan Vasilyevich Vasilyev, a Yakut national communist, in the context of the central and regional political elite relations | 63 |
| Raskolets V.V. Organization and activities of the natural history Department of the Institute for the study of Siberia (1919–1920) | 69 |
| Kaiser P. „This idiotic carelessness has not yet been definitely eradicated“. A. V. Kosarev, ehe General Secretary of the Komsomol Central Committee, and mass repressions beginning in the Communist youth league in 1937 | 74 |
| Klimova M.A., Trofimov A.V. «Establish strict control over the safety of socialist property»: campaign against embezzlements in the second half of the 1940-s..... | 82 |
| Slavina L.N. Mortality External Causes in Eastern Siberia countries (late 1950s – early 1990s) | 87 |
| Zhetphysbayev S.K. Demographic situation in Kazakhstan: the factor of stability and unity of the people of Kazakhstan | 94 |
| Kupershstokh N.A. Research cooperation of Scientists of the Siberian Branch of the RAS and the National Academy of Sciences of Belarus in 1990–2000s | 99 |
| Zaporozhchenko G.M., Pokrovsky N.N. Museum of Science and Technology of Siberian Branch of RAS in socio-cultural space of Novosibirsk Akademgorodok | 105 |

ACADEMIC LIFE

| | |
|---|-----|
| Shilovsky M.V. Book rev.: Ostrovsky L. K. Poles in Western Siberia in the late XIX – early XX centuries. 2nd ed. St. Petersburg, Aleteiya, 2018. 488 p. (Polish-Siberian library) | 111 |
| Lyubimova G.V. Anthropology of the Siberian rear village in studies of Altai historians: new technologies, approaches and methods. Review of publication series presented in the project frameworks: The culture of life support of rural Russian population in South-West Siberia during the Great Patriotic War: traditions and innovations (RFBR, № 15-31-01019-FIRE, head T. I. Shcheglov) | 114 |
| To the 70 th anniversary of Vladimir Alexandrovich Zverev | 117 |

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
("HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA")**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**F o u n d e r s: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.T. Artyomov* (Yekaterinburg), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Professor *S. Chuluun* (Mongolia), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Doctor *M. Junge* (Germany), Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye. B. Sydykov* (Astana, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *N.Z. Zajc* (Slovenia)

EDITORIAL BOARD

Chief editor – Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh*
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences *I.V. Bystrova*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of historical Sciences *N.P. Mathanova*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of historical Sciences *N.N. Rodigina*, Candidate of historical Sciences *V.M. Rynkov* (deputy chief editor), Candidate of historical Sciences *A.I. Savin*, Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*, Doctor of philological Sciences *Ye.M. Yuhimenko*

E d i t o r i a l a d d r e s s: Institute of History, SB RAS, office 301, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090 Russia
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of Russian Federation on June 17, 1993, N 0110807

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,
2 Morskoy Pr., Novosibirsk, 630090 Russia